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E D I T O R I A L

V uplynulém období jsme zaznamenali něko-
lik zajímavých akcí, které se týkají oblasti sana-
cí betonových konstrukcí. Jednou z nich bylo 
nedávno skončené, v pořadí již patnácté mezi-
národní symposium s názvem SANACE 2005, 
které se konalo ve dnech 12. a 13. května tra-
dičně v Brně. Tentokráte to bylo pod mottem 
„Sanace historických betonových konstrukcí.“ 
Velký zájem o účast na tomto symposiu svědčí 
o tom, že se jedná skutečně o navýsost zajíma-
vou oblast pro mnoho odborníků – z řad pořá-
dajícího Sdružení pro sanace betonových kon-

strukcí i z odborné veřejnosti. 
Když jsme v organizačním výboru plánovali letošní symposium, 

přemítali jsme, jaké hlavní téma zvolit. Jako odborníci na sana-
ce, jsme každý mírně profilovaní něčím jiným, často odlišným. 
Někdo „horuje“ pro mosty, někdo pro betonové skelety, někdo 
zase pro vodohospodářské stavby atd. Tato témata jsou samo-
zřejmě velmi aktuální, ale již jsme jim věnovali pozornost v před-
chozích ročnících našich symposií. Proto jsme si dovolili krok 
zpět, respektive výše, abychom se na problematiku podívali v šir-
ším nadhledu. Napadlo nás, že společným rysem pro problema-
tiku sanací je především to, že poškození betonových konstruk-
cí nastává v čase. 

Problematika sanací betonu pojednává o různých příčinách 
poškození a degradace betonových konstrukcí, ale tato poškození 
jsou vždy kladena do časové osy. A odtud je krůček k historii. 

Používání betonu svádí k myšlence, že se jedná o zcela nový 
konstrukční materiál, který je navíc díky rozvoji nových techno-
logií stále více a více používán masově ve stavebnictví. Zde je 
nutno si uvědomit, že použití betonu jako stavebního materiá-
lu je docela letité. Když se nebudeme ohlížet na ty nejstarší kon-
strukce, které jsou ozdobou antických míst, kde byl vlastně mate-
riál s obdobnými vlastnostmi, jako je beton, také používán, může-
me spatřit mnoho velmi zajímavých betonových konstrukcí, které 
provázejí období průmyslového rozvoje v celém světě, jež může-
me datovat do 19. a 20. století. Tyto konstrukce jsou často památ-
kově chráněny.

Je zajímavé, že je pro nás překvapením, že tyto staré konstruk-
ce jsou mnohdy ve velice dobrém stavu a je zajímavé a poučné, 
že mnohdy relativně nové konstrukce jsou zralé pro sanaci již ve 
stadiu, kdy jsou uváděny do provozu. 

Co z toho plyne? Myslím, že několik myšlenek o předávání 
a přebírání kulturního a hospodářského dědictví, které bychom 
možná měli mít na paměti:
• sanujme odpovědně a s veškerou péčí a prozíravostí histo-

rické betonové konstrukce a předávejme je dále v dobrém 
stavu našim dětem

• poučme se tak z umu a fortelnosti našich otců
• budujme nové moderní stavby z betonu tak, aby se jimi 

museli sanačně zabývat nejdříve naši vnukové.
V průběhu symposia proběhla řada zajímavých diskusí na sanač-

ní témata. Hlavní téma předchozího symposia (SANACE 2004) 
bylo: „Sanace betonových konstrukcí ve světle vstupu ČR do EU“. 
Nyní jsme v EU právě jeden rok a mnoho diskusí bylo vedeno 
právě s ohledem na tento fakt. Jde o kompatibilitu norem, směr-

nic a konec konců také tržního prostředí, kde se ČR výrazně přiblí-
žila obecným zvyklostem dosavadních členských států EU. V tom-
to ohledu jsme všichni zaznamenali např. nový způsob zadávání 
veřejné zakázky. Prohloubila se spolupráce se zahraničím i SSBK 
spolu s ČBS vstoupilo do úzkého kontaktu s betonářskými svazy 
Rakouska, Maďarska a Chorvatska. 

Nejen zvýšeným stupněm spolupráce s ostatními členskými 
zeměmi EU, ale také díky mnoha dalším aspektům, sílí tlak na 
provádění sanací betonových konstrukcí.

Jako velmi zajímavé a přínosné bych chtěl ocenit vystoupe-
ní pana Ing. Františka Menšíka, který v závěru letošního sanační-
ho symposia přečetl text petice, která byla vyhlášena na uplynu-
lé konferenci Mosty 2005 (20. až 22. 4. 2005, Brno). Tuto peti-
ci podepsalo na tři sta předních odborníků v dané oblasti, v čele 
byl jeden ze špičkových manažerů MDS ČR. Petice upozornila na 
mnohdy katastrofální stav mostních konstrukcí v ČR a na fakt, že 
se s těmito konstrukcemi nic neděje. Jakoby se myslelo stylem 
jednoho nedávno působícího špičkového politika, který co se týče 
mostů a jejich stavu prohlásil něco v tom smyslu, že … „ všichni 
stále varují, a přitom se dosud nic vážného nestalo“ …

A zde je kámen úrazu. České školství a „česká betonářská 
škola“ jsou na vynikající úrovni. O tom svědčí velmi vysoká tech-
nická úroveň našich staveb. Ovšem výrazně pokulhává údržba, 
tedy v neposlední řadě i sanace betonových konstrukcí. Přitom 
na místech kompetentních pracovníků, kteří zodpovídají za tech-
nický stav staveb, které slouží veřejnosti, jsou právě odborníci, 
kteří prošli během svých vysokoškolských studií kurzy betonové-
ho stavitelství a nauky o materiálech. Mnoho z nich je také členy 
různých profesních organizací. Přitom často jsou jejich postoje 
v praxi jejich pracovních míst jakoby v přímém protikladu s do-
saženým vzděláním. Většinou pod heslem „nejsou finanční pro-
středky“ jakoby modifikují své poznatky o stavařině. Je to postoj 
pštrosa, který strká hlavu do písku a myslí si při tom, že nebezpe-
čí pominulo, že tímto postojem snad poruchy konstrukcí samo-
volně vymizí …

Proto bych chtěl na závěr vyzdvihnout naše kolegy, kteří čas od 
času zvednou pomyslnou pochodeň profesionality a například 
prostřednictvím zmíněné petice upozorní na stav věci. Jen tak dál. 
Je to velmi angažovaný postoj a je vlastně naší povinností se k ně-
mu připojit. V opačném případě bychom mohli k mým předcho-
zím tezím o předávání dědictví přidat ještě jednu:
• po nás potopa, ať si naše problémy vyřeší ti, co přijdou po 

nás …
To je ovšem naprosto absurdní a jistě nepřípustné.
Mimochodem – neodpustím si drobný cynismus. Doporučuji 

věnovat se sanacím betonových konstrukcí, neboť je zcela zřejmé, 
že díky současné strategii na různých úrovních, se vlastně neustá-
le zvyšuje pracovní potenciál oboru sanací betonových konstruk-
cí. Jednou jistě nastanou velké žně pro ty, kteří budou připrave-
ni absorbovat tento obrovský tržní segment. Jenom doufejme, že 
iniciací pro to nebude nějaká velká katastrofa! 

Všem sanačním odborníkům přeji úspěchy a loučím se zvolá-
ním „SANACÍM BETONU ZDAR“.
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